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Aliaxis Česká republika s.r.o.
Průmyslová 367
252 50 Vestec

www.aliaxis.cz

Nabízíme:
•  zázemí stabilní fi rmy působící

na trhu již 30 let
• jednosměnný provoz (po -pá)
•  25 dní dovolené,

5 dní zdravotní volno
• stravenkový příspěvek
• přátelský kolektiv

Požadujeme:
• samostatný přístup k plnění úkolů
• trestní bezúhonnost
• spolehlivost a zodpovědnost
• smysl pro pořádek

Velmi uvítáme:
• oprávnění k řízení VZV
• předchozí zkušenosti

V případě zájmu, zašlete životopis
na jitka.karlikova@aliaxis.com
a my se Vám maximálně do
týdne ozveme.

Společnost Aliaxis Česká republika, s. r. o.
přijme do svého kolektivu

SKLADNÍKA na HPP
do skladu instalačního plastového materiálu ve Vestci u Prahy

Kdo jsme
Na českém trhu působíme již skoro 30 let a dodáváme plastové trubní systémy pro vnitřní 
instalace, sanitární techniku, elektrotvarovky a tvarovky na tupo pro spojování PE potrubí, 
vsakovací systémy a nádrže na dešťovou vodu. Kromě vlastních dodávaných produktů jsou pro 
nás také důležité služby našim zákazníkům a jejich technická podpora. Jsme součástí nadnárodní 
skupiny Aliaxis. Sídlíme ve Vestci, kde máme kanceláře i sklad v dobré dostupnosti MHD.
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Obecní policie Vestec je součástí naší 
obce už více než 10 let a  jsem hrdý na 
to, co všechno naši strážníci zvládnou. 
V  článku Prostor pro si můžete přečíst 
rozhovor se  dvěma z  našich strážníků, 
nejen o  tom, jaká cesta je dovedla až 
k nám do Vestce, ale také o tom, že k ná-
plni jejich práce patří i záchrana lidských 
životů. V rubrice Z obce se dozvíte, jak se 
díky mravenčí práci našich strážníků po-
dařilo dopadnou podezřelé z krádeží na 
území Vestce.

BIOCEV má novou laboratoř, k  čemu 
přesně slouží se dozvíte v článku z Re-
gionu STAR. A protože nejen v laboratoři 
je skvělé mít uklizeno, připojila se naše 
komunita k akci Ukliďme Česko, více se 
dočtete v rubrice Z obce.

Sport ve Vestci je důležitou součástí života 
mnoha místních rodin, ať už se to týká do-
spělých nebo dětí. A dvě děti, které hrají za 
Viktorku, jsou potomci legendy Slavie Pra-
ha, Milana Škody. Rozhovor s ním, nejen 
o tom, proč pro ně vybral zrovna Vestec, 
najdete ve sportovní rubrice.

Máme za sebou tradiční akci poslední 
dubnový den, tedy Čarodějnice. A  co 

Editorial

Vážení čtenáři,

květnové číslo listů je plné 
zajímavých informací z dění nejen 
ve Vestci, ale i v jeho okolí..

Tibor Švec,
starosta obce

nás ještě čeká během následujících týd-
nů? Nezapomeňte na zápis do naší MŠ, 
který proběhne 13. 5. 2024 a  více in-
formací k  němu najdete na stránkách 
msvestec.cz. V neděli 19. 5. 2024 proběh-
ne vítání nových občánků, a  na sobotu 
1. 6. je připravený Dětský den a Den sou-
sedů, pozvánky najdete v těchto listech. 
Na Dětském dni bude slavnostně odha-
lena nová Vestecká pečeť, tak si nezapo-
meňte poznačit datum do kalendáře.

Komunitní zahrada běží zatím ve zkušeb-
ním provozu, o  jejím ofi ciálním otevření 
vás budeme informovat, ale už teď vás 
zveme na Den sousedů, ke kterému se 
připojí turnajem v pétanque. Stále se také 
můžete stát členem komunitní zahrady, 
stačí do 15.5. vyplnit přihlášku, kterou na-
jdete na webu nebo v podatelně.

Přeji vám příjemné prožití jarních dní! 

Tibor Švec
starosta obce
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Informace ze zasedání 

Zastupitelstva obce Vestec
Dne 20. 3. 2024 se uskutečnilo v pořadí 
9. zasedání Zastupitelstva obce Vestec 
v tomto volebním období. Naše zastupitelstvo 
na tomto zasedání mimo jiné: 

• schválilo Plánovací smlouvu se spo-
lečností Accolade CZ 68, s.r.o. týkají-
cí se výstavby business parku v mís-
tě stávajícího průmyslového areálu 
Safi na. Tato smlouva řeší mimo jiné 
změnu koefi cientu zeleně, prodej 
stávajícího objektu vodojemu obci, 
zachování vjezdu do areálu z Vídeň-
ské, výšku staveb v areálu, dále také 
rekonstrukci autobusových zastá-
vek, vytvoření veřejného prostoru 
vč. zeleně a nebo budoucí příspěvek 
obci z plochy budov v areálu,

• schválilo darovací smlouvy na po-
zemky pod veřejným prostranstvím. 
Díky těmto smlouvám získá obec od 
soukromých vlastníků bezúplatně 
pozemky (resp. vlastnické podíly) 
pod komunikacemi v  ulicích Luční 
a Průběžná,

• schválilo koupi pozemku v ulici Lipo-
vá od spol. STAVING Olomouc, s.r.o. 
za symbolickou cenu 1 Kč/m². Díky 
této smlouvě získá obec do svého 
vlastnictví pozemek pod veřejným 
prostranstvím v ulici Lipová,

• schválilo novou verzi obecně závaz-
ných vyhlášek (OZV) o místním po-
platku ze psů a o místním poplatku 
za užívání veřejného prostranství. 
Důvodem je změna zákona o míst-
ních poplatcích, přičemž nový text 
je ucelený, přehledný a  aktuální, 
nedochází ke změně výše těchto 
poplatků. Předchozí verze OZV se 
tímto zrušuje,

• schválilo rozpočtové opatření, kte-
rým se zvyšují rozpočtové příjmy 
o  částku 1,49 mil. Kč a  rozpoč-
tové výdaje se zvyšují o  částku 
3,73 mil. Kč.

U  rozpočtových daňových příjmů jde 
zejména o navýšení daňových příjmů 
dle skutečnosti za rok 2023 a snížení 
odhadu některých daňových příjmů 
za rok 2024 dle změny zákona. U ne-
daňových příjmů se jedná např. o úro-
ky z vkladového účtu, o vratku dotace 
z  nerealizované akce SDH, o  příjmy 
z poplatků za pronájem záhonů v ko-
munitní zahradě a  nebo o  příjmy za 
pojistné.
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Aktuálně

U  rozpočtových výdajů jde jednak 
o běžné výdaje, kde došlo k celkovému 
zvýšení o 1,77 mil. Kč zejména z důvodu 
navýšení plateb za vestecké žáky na zá-
kladních školách v Praze 11.

V  rámci kapitálových výdajů (investice) 
jde o zvýšení o celkovou částku 1,96 mil. 
Kč. Jde zejména o  studii na vodovodní 
přivaděč, o  realizaci chodníku k  nové 
brance MŠ, o doplnění záhonů do plné 
projektované kapacity komunitní zahra-
dy, o  vybudování obrubníků a  nákup 
mobiliáře tamtéž, dále jde o vybudování 
nových rozvaděčů na louce u pódia a na 
tréninkovém hřišti a nebo o cenu za re-
pasování hasičského vozidla LIAZ.

V  rámci bodu diskuse byly vzneseny 
a  zodpovězeny dotazy např. ohledně 
změny územního plánu, platnosti staveb-
ního povolení chystané retenční nádrže 
u ulice K Remízku (řeší se dotace), vyčiště-
ní stávající retenční nádrže a plánu na me-

andrování Olšanského potoka. Dále byly 
vzneseny a zodpovězeny dotazy ohledně 
podnětů pro Kontrolní výbor, o  chysta-
ném převodu pozemku komunitní za-
hrady z vlastnictví společnosti STAVING 
Olomouc, s.r.o. obci za symbolickou cenu. 
Dále byla řešena regulace parkování 
u MŠ, resp. před budovou nového Sena-
toria, kde bude využit parkovací systém, 
který je dnes testován v ulici U Hrubých.

Pokud máte zájem o podrobné informa-
ce ze zasedání Zastupitelstva obce Ves-
tec, tak kompletní zápisy, audiozáznamy, 
usnesení, nebo detailní rozpočet (vč. 
rozpočtových opatření) naleznete na in-
ternetových stránkách obce, stejně jako 
všechny podepsané smlouvy.

Příští řádné zasedání Zastupitelstva obce 
Vestec se uskuteční dne 19. 6. 2024.

Ing. Roman Fritschka
člen Zastupitelstva obce
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Volby do Evropského 

parlamentu 7. a 8. 6. 2024
Volební místnost bude v budově mateřské školy 
Vestec, U Hřiště 576. 

Volit na území ČR ve volbách do Ev-
ropského parlamentu může občan 

České republiky, který alespoň druhý 
den voleb dosáhl věku 18 let, nebo ob-

čan jiného členského státu EU, který 
alespoň druhý den voleb dosáhl věku 
nejméně 18 let a je po dobu nejméně 
45 dnů přihlášen k trvalému nebo pře-
chodnému pobytu na území ČR. Volič 
– cizinec musí být zároveň zapsán v se-
znamu voličů pro volby do Evropského 
parlamentu (lhůta pro zápis uplynula 
28. 4. 2024). Hlasovací lístky budou 
voličům distribuovány nejpozději 3 dny 
před volbami do poštovní schránky. Na 
vybraném hlasovacím lístku lze ozna-

čit maximálně 2 preferenční hlasy. Ve 
volební místnosti musí volič prokázat 
svou totožnost a státní příslušnost plat-
ným dokladem totožnosti. 

Volič může ze závažných, zejména 
zdravotních, důvodů požádat obec-
ní úřad a v den voleb svoji okrskovou 
volební komisi o to, aby mohl hlasovat 
mimo volební místnost do přenosné 
volební schránky. Pro objednání pře-

nosné volební schránky volejte v úřed-
ních dnech na obecní úřad Vestec na 
tel. 313 035 501 a ve dnech voleb na 
tel. 724 09 09 07. Pochůzka bude pro-
bíhat v sobotu dopoledne.
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Aktuálně

Vítání občánků se blíží
Slavnostní vítání nových občánků Vest-
ce se uskuteční v  neděli 19. 5. 2024 
v restauraci U Krbu a je určeno pro děti 
narozené v obci Vestec od 1. 5. 2023 do 
30. 4. 2024. Přihlášky prosíme posílej-
te už jen do 10. 5. 2024 na e-mail: ha-
ladova@vestec.cz nebo volejte na tel.: 
313 035 509, kde vám rádi zodpovíme 
i vaše dotazy. V přihlášce uvádějte jmé-
no a datum narození dítěte, jména rodi-
čů a telefonní i e-mailový kontakt.

Volič může požádat obecní úřad, v  je-
hož stálém seznamu je zapsán, o vydá-

ní voličského průkazu. Volič s voličským 
průkazem může hlasovat v kterémkoliv 
volebním okrsku na území ČR. Požádat 
lze ode dne vyhlášení voleb buď osob-

ně v podatelně obecního úřadu Vestec 
(Vestecká 3, Vestec) nejpozději ve stře-

du 5. června 2024 do 16:00, nebo pí-

semně podáním doručeným nejpozději 
v pátek 31. 5. 2024 do 16:00 v listinné 
podobě s ověřeným podpisem žadate-
le nebo v elektronické podobě zaslané 

pouze prostřednictvím datové schrán-

ky voliče (fyzické osoby) – také nejpoz-
ději do pátku 31. května 2024 do 16:00. 
Vzor žádosti je ke stažení na webových 
stránkách obce v záložce Volby. Volič-
ské průkazy vydává obecní úřad nejdří-
ve 15 dnů přede dnem voleb, tj. nejdříve 

ve čtvrtek 23. 5. 2024.
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Vestec se mění: Příchod 

metra otevírá nové 

perspektivy

Obec Vestec, dříve známá spíše svým 
průmyslovým a  zemědělským charak-
terem, se připravuje na významnou 
transformaci. S příchodem trasy metra 
D, která zde má vzniknout s konečnou 
stanicí, se otevírají nové možnosti roz-
voje a proměny.

Společně s  Magistrátem hlavního 
města Prahy a  architektonickou kan-
celáří pracuje obec Vestec na kon-
cepci územního rozvoje, která má za 
cíl nastavit směr pro budoucí podobu 
této části města. Základním stavebním 
kamenem této koncepce je propoje-
ní obce s  konečnou stanicí metra D. 
Plánované místo trasy metrobusu se 
jeví jako ideální lokalita pro vytvoření 
moderního a  uživatelsky přívětivého 
dopravního uzlu, který umožní plynulý 

pohyb mezi Vestcem a Prahou. V rám-
ci plánů na novou dopravní infrastruk-
turu je klíčové zajištění příjemného 
a  efektivního spojení především pro 
pěší, cyklisty a hromadnou dopravu. 

Odbor územního rozvoje Magistrátu hl. 
m. Prahy nyní připravuje Územní studii 
Depo Písnice a okolí a obec Vestec již 
nyní spolupracuje s  architektonickou 
kanceláří, kterou si vybrala Praha, na 
vytvoření koncepce rozvoje obce v na-
vazujících lokalitách, mj. v okolí BIOCE-
Vu. Inspirace z prostředí Silicon Valley 
představuje vizionářský přístup k  bu-
doucnosti této části obce.

Článek o  samotné výstavbě metra D 
jsme vám přinesli v  loňském dubno-
vém čísle.
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Aktuálně

Pavel Hokr – hudební škola; Středisko volného času Všenory 
 
 

 
klavír, kytara (elektrická i akustická), 

akordeon, rychlokurz klavíru pro dospělé 
 učíme se hrát pro vlastní potěšení 
 hrajeme písničky, které si sami vybíráte 

HRAJEME NAPŘ.: PEC NÁM SPADLA, STATISTIKA, DĚLÁNÍ, HONKY TONKY BLUES, 
PIRÁTI Z KARIBIKU, HALLELUJAH, JEDNU MALOU CHVÍLI, ORIGINÁL, ZA 100 LET 

UČEBNA: TS Hazard, Jesenice, V Úvoze 105 
PŘIHLAŠOVÁNÍ: DOPORUČUJEME V KVĚTNU NEBO V ČERVNU 

PŮJČOVNA: DIGITÁLNÍ KLAVÍRY, KYTARY, KLÁVESY 

info@pavelhokr.cz         608 745 262         www.pavelhokr.cz 

GARÁŽOVÉ VÝPRODEJE

SOUSEDSKÁ SETKÁNÍ

SOBOTA 1. 6. 2024

VESTEC – VE VAŠÍ GARÁŽI / ULICI / KOMUNITNÍ ZAHRADĚ

10 – 13 h

Máte doma 
nepotřebné věci? 
Pošlete je dál 
v garážové výprodeji!

Chcete se potkat a posedět se sousedy?
Přihlaste se s nabídkou programu! 

Registrujte se do 15. května 
na e-mail: kultura@vestec.cz
nebo osobně na podatelně obce. 

Připravíme mapu, 
kde bude Den sousedů probíhat. 
Mapa bude k dispozici
i v on-line podobě.

DEN SOUSEDŮ

Informace o akci
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PŘIJĎTE SI UŽÍT MEJDAN

JAKO ZA MLADA 
S DOKTOREM BUBNEM

SOBOTA 1. 6. 2024 OD 19 HODIN

Máte se
na co těšit!

2024-04 DJ Buben - inzerce Vestecké listy 155x255.indd   1 12.04.2024   14:07:35
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Krav Maga Point

Zpráva z jarního testování studentů 

O víkendu 16. - 17. března 2024 proběh-
lo pravidelné testování studentů. Sešlo 
se 106 dětí, které přišly na akci se svý-
mi rodiči. Testování dětí mělo dvě části. 
První je předvedení vybraných technik, 
jejich kombinací a druhá část je cvičení 
s rodiči. Seminář pro děti a rodiče vedl 
Guro Tomáš Severa. Tomáš je znám 
svým precizním přístupem ke každé 
technice. Některé děti se testování 
obávaly, ale zbytečně, byly na něj dob-
ře připravené. Každé dítě si vyslechlo 
krátké hodnocení od instruktora včet-
ně povzbuzení do další práce.

Příměstské tábory Krav Maga 

Do Každoročně pořádá klub letní pří-
městské tábory s tématikou sebeobra-
ny Krav Maga. Letos máme tři turnusy. 
Program je vždy bohatý. V  dopoled-
ních hodinách trénujeme sebeobra-
nu, učíme se základy první pomoci. 
V  některých turnusech chodíme na-
vštívit hasiče, učíme se improvizovaně 
přelaňovat a  zachraňovat zraněného. 
Často si zveme hosty - v loňském roce 

byl u  nás Michal Krčmář, kde si děti 
vyzkoušely trénink Muay Thai, nebo 
Tomy Hanza, trenér boxu. I letos plánu-
jeme podobná překvapení. 

Termíny příměstských táborů:

• 15. 7. až 19. 7. 2024
• 22. 7. až 26. 7. 2024
• 19. 8. až 23. 8. 2024

Přihlašování na webu 

www.krav-maga-point.cz

působí ve Vestci už několik let a potkat se s nimi můžete 
například i na letošním Dětském dni ve Vestci v sobotu
1. 6. na louce za rybníkem.

Z obce
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Děkujeme všem dobrovolníkům, kte-
ří se u nás ve Vestci zúčastnili 5. a 6. 
dubna akce Ukliďme Česko. Vedle 
občanů obce Vestec, dospělých i dětí, 
se k úklidu naší obce letos přidali i za-
městnanci společnosti Safi na, a.s., kteří 
uklízeli v průmyslové zóně západně od 
Vídeňské ulice. Oproti minulým létům 
byl objem nasbíraného odpadu menší, 
což svědčí jednak o dobré práci Tech-
nických služeb při pravidelné údržbě 
obce, ale také o  tom, že naši občané 

i návštěvníci již nezanechávají v zeleni 
tolik odpadu, jak tomu bývalo dříve. 

Ale stále platí, že drobný odpad patří 
do odpadkového koše a ten objemný 
na sběrný dvůr. Velké poděkování pa-
tří také vesteckým pejskařům, kteří se 
z iniciativy kynologů ze cvičáku Vestec 
ujali sbírání psích exkrementů. A  pro-
tože nám počasí přálo a  nálada byla 
báječná, tak přikládáme i několik fotek 
z letošní úklidové akce.

Čistá obec - nejlepší 
vizitka
5. a 6. dubna 2024 proběhla za účasti občanů 
a dobrovolníků v naší obci akce Ukliďme Česko. 
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Výzva pejskařům

Z obce

Kynologové z  vestecké-
ho cvičáku se do akce 
Ukliďme Vestec zapojili 
s jasným cílem. Dvacítka 
lidí a  psů se vydala od 
psích exkrementů vy-
čistit ty „nejzatíženější“ 
ulice a místa. Bohužel se 
ukázalo, že stále je u nás 
dost těch, kteří se nesty-
dí od nevábné hromád-
ky po svém mazlíčkovi 
s klidem odejít. Za nece-
lé dvě hodiny partička ve 
žlutých tričkách sebrala 
neuvěřitelných 172 zapá-
chajících hromádek! Ně-
které byly v trávě, jiné na 
chodníku, některé přímo 
vedle zeleného koše 
s pytlíky, a nebo dokon-
ce na zastávce školního 
autobusu. 

Po práci zábava

Do úklidu se zapojili vestečtí i  pře-
spolní kynologové a věřte, že se divili, 
kolik je u  nás nepořádníků, za které 
se museli sehnout se zeleným pytlí-
kem… Poděkováním a  odměnou jim 
bylo krásné počasí a  hlavně dopro-

vodný program, který pro všechny 
zúčastněné připravili trenéři v podobě 
volnočasových psích her a buřtového 
brunche. Dík patří i  chlapům z  Tech-
nických služeb, kteří pomohli se záze-
mím.  
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Uklízet po psovi je 

povinnost a slušnost 

Ale pozor, rozhodně to neznamená, že 
není třeba po psech uklízet, ba naopak. 
Museli bychom se přece stydět, kdyby 
po našich psech musel uklízet někdo 
jiný. Stále platí, že je to nejen povinnost, 
ale především slušnost! Určitě nemůže 
obstát tvrzení „nesbíračů“,  že jde o pří-
rodní materiál, který se rozloží a pohnojí 
zeleň. NE, NENÍ TO PŘÍRODNÍ MATE-
RIÁL A  NIC NEPOHNOJÍ! Psí bobky 
obsahují řadu nebezpečných bakterií 
a parazitů, které kontaminují podzemní 
vody a  navíc ohrožují zdraví ostatních 
psů,  lidí a především dětí. A co také není 
vůbec zanedbatelné, to jsou sousedské 
vztahy. Co si o vás pomyslí člověk, který 
vás vidí, že jste třeba přímo před jeho 
vrátky či vchodem, nechali to, co sami 
doma určitě  nechcete.  Košů a sáčků 
je po Vestci dostatek na to, aby si nikdo 
nemusel na podrážce domů přinést za-
páchající pozdrav od vašeho psa!

Děkujeme. 
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Díky kamerovému systému bylo zpět-
ně zjištěno, že v  době krádeží se po 
obci pohybovalo vozidlo, ze kterého 
vystoupili dva podezřelí muži. Ti se 
poté pohybovali v lokalitě, kde mělo ke 

Mravenčí práce strážníků 
obecní policie vedla 
k dopadení podezřelých 
z vykrádání vozidel
Strážníkům Obecní policie Vestec se opět podařilo 
zastavit a ztotožnit podezřelé osoby, které by mohly 
mít na svědomí sérii vloupání do vozidel v posledních 
týdnech v obci Vestec. 

krádeži dojít a  následně pak stejným 
vozidlem z místa odjeli. 

Ve večerních hodinách 26. 3. si to-
hoto vozidla strážníci všimli u  pro-
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Z obce

dejny Albert v jednom z boxů myčky 
na auta. Následně hlídka vyčkávala 
opodál a měla v úmyslu zastavit po-
dezřelé vozidlo. Muž, který auto myl, 
po spatření hlídky a  jejich odjezdu 
z  jeho dohledu z  myčky chvilku na 
to odešel a  vozidlo ponechal v  jed-
nom z boxů. Strážníci následně přes 
kamerový systém monitorovali, jestli 
se vozidlo dá do pohybu. To se cca 
po hodině stalo, ovšem bylo na místě 
zjištěno, že vozidlo pouze přeparko-
vala neznámá žena z boxu myčky na 
parkovací místo poblíž. 

Následně se vydala pěšky. Hlídka po 
vystoupení z  auta ženu následova-
la do přilehlých ulic, kde pravděpo-
dobně žena měla v  úmyslu vytipovat 
další vozidla k  vykradení. Hlídka tuto 
ženu konfrontovala, ztotožnila a  ná-
sledně z místa propustila. Poté hlídka 
nenápadně následovala ženu, která 
nevědomě dovedla hlídku strážníků ke 

skrytě zaparkovanému druhému vozi-
dlu, kde už na ni čekal neznámý muž, 
který předtím odešel od podezřelého 
vozidla z myčky na auta. Po průjezdu 
vozidla zákazem vjezdu hlídka toto vo-
zidlo zastavila a ztotožnila neznámého 
muže, který měl vedle sebe na seda-
dle spolujezdce již ztotožněnou ženu. 
Muž se hlídce odmítl podrobit testu 
na návykové látky a  nadiktoval faleš-
nou totožnost, protože fotka z registru 
obyvatel neodpovídala jeho vzhledu. 
Na místo byla přivolána hlídka Policie 
České republiky, které byla celá věc 
předána k dalšímu šetření. 

Zároveň byla zjištěna jeho skutečná 
totožnost a jak později vyplynulo z in-
formací od kriminální policie, zastavený 
muž je „známou fi rmou“ v  oblasti na 
Benešovsku, ve Středočeském kraji 
a v  jižní části Prahy. Muž má bohatou 
minulost spojenou s  trestnou činností 
a  má platný zákaz řízení motorových 
vozidel. Stejně tak má několik zákazů 
řízení ztotožněná žena. Jedna z hlídek 
touto událostí strávila cca šest hodin 
a poté i několik dalších hodin kontrolou 
kamerového systému.

Doufejme, že jsme další skupinu zlodě-
jů odradili od páchání trestné činnosti 
v naší obci. 
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Česko má novou zbraň 
proti nebezpečným virům 
a infekcím

Tato laboratoř byla vybudována z do-
tace projektu EXCELES Národní ústav 
virologie a  bakteriologie. Špičkově 
vybavené pracoviště za téměř 65 mil. 
korun umožní vědcům studovat např. 
žloutenku typu B, horečku údolí Rift, 
virus lidského imunodefi citu (HIV), ale 
také virus SARS-CoV-2. Studium vlast-
ností, životních cyklů těchto i  dalších 
virů a studium jejich interakce s přena-
šeči umožní identifi kaci diagnostických 
a léčebných cílů.

„Otevření laboratoře s  biologic-
kým zabezpečením stupně 3 (BSL3) 

představuje zásadní milník pro virolo-
gický výzkum v ČR. Díky této laboratoři 
budou vědecké skupiny schopné sle-
dovat například původce horečky údo-
lí Rift (RVFV) a  řetězec jeho přenosu 
v  přírodě. Získané informace jsou dů-
ležité pro pochopení interakcí mezi vi-
rem a jeho přenašeči, díky čemuž bude 
možné určit právě konkrétní druhy 
těchto přenašečů a v budoucnu přes-
něji monitorovat výskyt a šíření tohoto 
onemocnění a  zahájit kroky k  včasné 
ochraně obyvatelstva,“ vysvětluje koor-
dinátorka projektu NIVB za Karlovu uni-
verzitu, experimentální viroložka doc. 
Ruth Tachezy z Přírodovědecké fakulty 
UK.

„Otevření BSL3 laboratoře v BIOCEVu 
nám umožní experimenty vedoucí k po-
rozumění změny buněčného tropismu, 
tedy typu buněk, které virus prefe-
renčně infi kuje, a jaký nastal například 
při evoluci pandemického viru SARS-

V Biotechnologickém a biomedicínském centru 
Akademie věd a Univerzity Karlovy ve Vestci (BIOCEV) 
byla 3. dubna otevřena nová laboratoř s biologickým 
zabezpečením BSL3 umožňující bezpečnou práci 
s vysoce infekčními viry a bakteriemi. 
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-CoV-2 u varianty Omicron. V laborato-
ři BSL3 bude rovněž možné studovat 
interakci virů s mechanismy přirozené 
imunity otvírající cesty, jak množe-
ní virů zpomalit či zastavit. Laboratoř 
BSL3 nám umožní studovat infekci viry 
hepatitidy B a  D, vedoucí k  cirhóze 
a zhoubnému nádoru jater. Tyto expe-
rimenty nám pomohou pochopit, proč 
obě onemocnění lze v  mnoha přípa-
dech úspěšně léčit, ale není možné je 
vyléčit, a měly by vést k objasnění me-
chanismů, které by k  vyléčení vedly,“ 
dodává Ruth Tachezy.

Maximální zabezpečení

Při stavbě centra BIOCEV v  letech 
2013 - 2015 byla vybudována 1. lé-
kařskou fakultou UK laboratoř se za-

bezpečením BSL2+. Díky tomu mohla 
sloužit během pandemie covid-19 k vy-
sokokapacitnímu testování vzorků na 
SARS-CoV-2. Pro práci s  viry, jako je 
například virus hepatitidy B (HBV), vi-
rus lidského imunodefi citu (HIV), virus 
horečky údolí Rift (RVFV) a další bylo 
však nutné zvýšit zabezpečení této la-
boratoře na stupeň BSL3. Na novém 
pracovišti bude probíhat preklinické 
testování na buněčných kulturách, tzv. 
in vitro výzkum.

Laboratoř je vybavena moderním 
vzduchotechnickým systémem regu-
lace s  fi ltrací přívodního i  odvodního 
vzduchu, zařízením pro dekontaminaci 
všech tuhých odpadů a dekontaminaci 
všech předmětů opouštějících labora-
toř, jakož i dekontaminační stanicí pro 
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odpadní vody. Součástí je řada bez-
pečnostních prvků zajišťující ochranu 
pracovníků v  laboratoři i ostatních za-
městnanců centra.

BIOCEV tak bude disponovat nejen 
laboratoří s  BSL3 zabezpečením pro 
in vitro, ale i  in vivo experimenty. Pro 
in vivo experimenty, tedy práci na zví-
řecích modelech, slouží nedávno ote-
vřená laboratoř v  Českém centru pro 
fenogenomiku (Ústav molekulární ge-
netiky AV ČR), jež je také součástí cen-
tra BIOCEV.

Vše pod jednou střechou

Přestože existují BSL3 laboratoře i v ji-
ných institucích v  České republice, je 
jich dosud nedostatek, jak ukázala 
i zkušenost z nedávné pandemie. Exi-
stence obou typů BSL3 laboratoří pod 
jednou střechou je dosud výjimečná 
a  vytvoří ideální podmínky pro další 
výzkum virů s  cílem objevení nových 
diagnostických a terapeutických cílů.

„Otevření nové laboratoře v centru BIO-
CEV v  rámci projektu EXCELES NIVB 
vnímám jako další krok na dlouhé ces-
tě za vědeckým řešením otázek, které 
v současném světě patří k těm vůbec 
nejvýznamnějším. Viry se dokáží stát 
velmi významnými hráči v  celoplane-
tárních vztazích, jak jsme si všichni mu-
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seli uvědomit jen před několika málo 
lety. Není zcela vyloučeno, že se po 
letech zkrocení antibiotiky stanou v bu-
doucnu podobně nebezpečnými i bak-
terie. Výzkum těchto choroboplodných 
zárodků má na Přírodovědecké fakultě 
UK dlouhou tradici jak mezi biology, tak 
mezi chemiky a naši společnost vyba-
vuje již řadu let těmi nejlepšími odbor-
níky, mezi které hlavní koordinátorka 
projektu EXCELES NIVB za UK, do-
centka Ruth Tachezy bezesporu patří. 
Za její neutuchající úsilí jí patří jménem 
naší fakulty velký dík!“ prohlásil děkan 
Přírodovědecké fakulty UK prof. Jiří 
Zima.

„Otevření této laboratoře ve spolu-
práci s  1. LF UK a  Přírodovědeckou 
fakultou, je velmi významným poči-
nem. Umožní další rozvoj virologie na 
lékařské fakultě a  v  BIOCEVu, který 
je mimořádným prostředím spolu-
práce špičkových vědeckých týmů. 
Je velkou zásluhou dr. Zory Mělkové 
z  1. LF UK, že tato laboratoř při stav-
bě BIOCEVU vznikla a před lety v ní 
začala spolupráce, která se osvědčila 
v době testování na covid-19. V labo-
ratoři vidíme možnost dalšího vědec-
kého pokroku, poznání a spolupráce,“ 
zdůraznil děkan 1. lékařské fakulty UK 
prof. Martin Vokurka.

„V České republice, a troufám si říct, že 
i v EU, je BIOCEV unikátním pracoviš-

těm. Pod jednou střechou zde pracují 
vynikající biologové, genetici, lékaři, 
medicinální chemici, odborníci na mi-
kroskopii, ale také znamenití virologo-
vé a parazitologové. Spolupráce mezi 
těmito skupinami je podmínkou pro 
úspěšné objevy, které v konečné fázi, 
jak už se tomu mnohokrát povedlo, 
mohou vést až k výrobě potřebného 
léku nebo stanovení léčebné meto-
dy, a  tím i  k  záchraně mnoha životů. 
Díky otevření nové špičkové laborato-
ře, která převyšuje kvalitou i  řízením 
jiná pracoviště ve světě, se podařilo 
významně pozvednout úroveň české 
vědy. A  z  toho mám upřímně obrov-
skou radost,“ řekl Prof. Pavel Martá-
sek, vědecký ředitel centra BIOCEV.

Rekonstrukce laboratoře s  biologic-
kým zabezpečením BSL3 proběhla 
v  rámci projektu EXCELES Národní 
institut virologie a  bakteriologie, číslo 
projektu: LX22NPO5103.

Téma
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Jeho tvář je jednou z těch, které na obří plachtě 
pokrývaly Eden, stadion, kde hraje Slavia Praha. 
Milan Škoda je legendou klubu, momentálně působí 
v jejím třetiligovém béčku, kde pořád střílí góly a do 
toho v rezervě mentoruje mladé hráče, předává jim 
zkušenosti. Své dva kluky ale přihlásil do Viktorky 
Vestec. A nemůže si tohle rozhodnutí vynachválit…. 

Slávistická legenda 
Milan Škoda: Ve Viktorce 
má oba syny. Přestoupí 
do Vestce i on?

Milane, máte oba syny ve Viktorce 

Vestec. Proč jste ji upřednostnil 

před Slavií? Asi by kdekdo če-

kal, že dáte syny do Edenu…

To nebylo vyloženě tak, že bych upřed-
nostnil Vestec před Slavií. Tam šlo spíš 
o  to, aby kluci šli hrát fotbal do klubu, 
který budou mít blízko jejich bydliště. 
Zkrátka, aby v tak nízkém věku nejezdili 
hodiny po Praze na trénink a z tréninku. 
Prostě mi to přišlo zbytečné. Vestec se 
nám líbil a teď jsme hodně spokojení.

Co hrají kluci za posty?

Jsou samozřejmě ještě dost malí na to, 
aby měli nějaké určité posty, ale je jas-

né, že chtějí být útočníci, dávat góly, 
jako já. Ale říkám, jsou ještě dost malí.

A jste vlastně jejich fotbalový vzor? 

Nebo je to někdo úplně jiný?

Myslím, že jo. Občas si na YouTube pou-
štějí moje videa, jak jsem dával góly. Ale 
mají samozřejmě spoustu dalších idolů 
jako je Ronaldo, Messi, Neymar, Zlatan, 
Mbappé. Každou chvilku někdo (směje 
se).

Mají vaši synové po tátovi prvoligo-

vý potenciál? Dá se to už poznat?

Ne ne, to se v takhle nízkém věku fakt 
ještě nedá říct. Každopádně já ani nějak 
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netlačím, aby v budoucnosti hráli profe-
sionálně, jsem rád, že mají fotbal rádi, 
že ho hrají s láskou a že jim míč dělá ra-
dost. To je pro mě teď to nejdůležitější.

V čem je Viktorka nejlepší pro 

fotbalovou výchovu vašich synů? 

Co byste nejvíce vyzdvihl?

My jsme nadmíru spokojení s  reali-
začním týmem, kde hlavní trenérkou 
je Olga Zimmermannová a má k sobě 
další skvělé trenéry. Takže to je pro nás 
nejdůležitější - jaký přístup ke klukům 
má, jak se k nim chová, jak je trenéři ve-
dou…

Momentálně hrajete za Slavii Praha 

B, kde máte především roli men-

tora mladších hráčů, ale z dobře 

informovaných zdrojů víme, že vás 

již delší dobu láká Michal Chaloup-

ka, trenér vesteckého áčka, do 

svých řad. Kdy mu podlehnete?

Momentálně jsem ve Slavii béčku, 
máme tam spoustu mladých kluků, 
takže pro mě je to skvělý, baví mě to.  
Ale k vaší otázce: Viktorka Vestec a já? 
Popravdě nevím. Zatím se do Viktorky 
nechystám a nevím, jestli to někdy do-
padne. Je to něco, co nedokážu úplně 
přesně říct. Vždycky jsem tvrdil, že po 
profi  kariéře hrát nebudu…

…ale co není, může být.  Třeba 

byste do Vestce mohli přestoupit 

ještě s bráchou Michalem (také 

exligový fotbalista, pozn. red.) 

a naposledy si spolu zahrát, což?

Jo, to by bylo zajímavý zahrát si s ním… 
Rád bych si s bráchou zahrál ještě v ně-
jaké vyšší soutěži, ale myslím si, že to už 
se nám asi nepovede… To už je asi pryč, 
takže uvidíme, jestli se ještě někdy po-
tkáme spolu v nějakým mančaftu.

S bráchou jste začínali v záběh-

lické ČAFC Praha, jak vzpomí-

náte na své fotbalové dětství?
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Já na své fotbalové dětství vzpomínám 
strašně rád. S bráchou jsme si to strašně 
užili. Ať už jsme byli na sídlišti na hřišti, 
nebo ať to bylo na ČAFCe, což je mís-
to, které nás naučilo fotbal fakt milovat. 
Jsem hrozně rád, že jsme měli tako-
vý dětství a že jsme si fotbal v té době 
takhle hezky užívali.

Byl na vás táta, sám bývalý 

prvoligový útočník, přísný?

Táta byl na nás ze začátku hodně přísný, 
hodně po nás řval, ale myslím si, že tak 
nějak postupem času, co jsme byli star-
ší a starší, trošku rezignoval… Nebo ne 
úplně rezignoval, ale už na nás přestal 
být ostřejší.

Jak se změnil přístup k dětem 

od dob, kdy jste hrál vy? Mluví 

se hodně o pozitivní motivaci, 

ale zároveň také o tom, zda se 

s dětmi někdy nezachází až příliš 

„v rukavičkách“, co vy na to?

Tohle samozřejmě je docela náročné 
hodnotit, já vím, že na nás trenéři byli 
hodně přísní a hodně po nás řvali... Ale 
na druhou stranu, tenhle modernější po-
zitivní přístup taky není špatný. Je důle-
žité, aby si ti kluci budovali sebevědomí, 
v tom pozitivní přístup pomáhá.

A co je lepší? Přís-

nost nebo volnost?

Já nejsem zastánce ani jednoho. Aby to 
byl jenom bič, a nebo jenom cukr. Ideál 
je nějaký zlatý střed. Což není snadné.

Chtěl byste z vašich kluků mít 

prvoligové fotbalisty? Nebo vám 

stačí, že se hýbou a baví je to?

Já teď vůbec neřeším, jestli budou pro-
fesionální fotbalisti, nebo ne, já hlavně 
chci, aby se věnovali sportu, fotbalu, aby 
do těch osmnácti let měli nějaký režim, 
nějaký sport. A tomu se věnovali. Jest-
li z  nich budou profesionální fotbalisti 
nebo jiní profi  sportovci, na tom nějak 
úplně nelpím. Nechám to na nich.  Určitě 
je nebudu nikam tlačit.

Mimochodem, jsou vaši 

kluci slávisti, jako vy? 

Jasný. Kluci jsou velcí slávisti, mají rádi 
Slavii, sledují ji, fandí ji. Samozřejmě je 
k tomu trochu vedu. Jsem rád, že úspěš-
ně (směje se).
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Prostor pro:
Jiřího Svobodu a Jana 
Augustu, strážníky 
Obecní policie Vestec
Oba pocházejí z Mostu, kamarádí se od třetí třídy základní 
školy. Spojuje je nejen přátelství, ale i profese. Oba se 
rozhodli pro práci u policie.
 

Jirka nastoupil v 21 letech k Policii ČR 
v Mostě, Honza ve 22 letech do Prahy, 
oba „sloužili na ulici“, v  hodnosti nad-
strážmistr. Po letech se sešli u Obecní 
policie Vestec. Tady dál staví na dlouho-
letém přátelství a získaných zkušenos-
tech. Jistě i  díky tomu zachránili život 
hledané ženě, kterou začátkem února 
ve Vraném srazil vlak… Jak vzpomínají 
na své začátky?  

„Když jsme s Jirkou nastoupili k Policii 
ČR, tak jsme nejdřív prošli měsíčním 
výcvikovým programem ve Vyškově. 
Tam nám fakt dávali do těla, to byla 
hlavně fyzická příprava a kurz na zbraň. 
Pak jsme museli absolvovat devítimě-
síční vzdělávací program v Praze Hrd-
lořezech, tam se do vás snaží dostat 
všechno tak, abyste mohli začít vyko-
návat službu. Za necelý rok jsme mu-
seli zvládnout veškeré učivo Policejní 
akademie, která je pětiletá. Takže tam 

není moc času a jde o to, aby se člověk 
uměl hlavně orientovat v  zákonech, 
například co je trestný čin, co přestu-
pek, podle jakého zákona a jak jednat. 
A hlavně, umět to používat v praxi. Na 
té ulici zpravidla nemáte moc času, 
tam je třeba jednat. Ve fi nále se musíte 
hodně naučit a doučit v praxi a záleží 
i  na tom, do jaké party se dostanete, 
kde sbíráte zkušenosti od kolegů. Ty 
situace jsou sice obdobné, řeší se ob-
dobně, ale každá je úplně jiná, protože 
se může jinak vyvinout. Můžete třeba 
při obyčejné kontrole narazit na člově-
ka v pátrání, který může být pod vlivem 
alkoholu nebo drog a vytáhne na vás 
kudlu…. Vždycky musí být člověk při-

pravený na všechno a reagovat rychle, 

adekvátně a mít silné nervy. Já jsem 
se třeba po dvou letech u policie do-
stal s kolegou do obří rvačky několika 
skupin na hlavním nádraží v Praze. Tam 
se podělalo dost věcí a bylo to i dost 
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nebezpečný. Když jsem zpětně viděl ty 
kamerové záznamy, jak tam kopali leží-
cího do hlavy, tak jsem si řekl, že jsem 
měl štěstí, že to mohlo dopadnout da-
leko hůř a že mi to za to nestojí. Byl to 
také jeden z mnoha důvodů, proč jsem 
začal uvažovat o  odchodu od Policie 
ČR,“ vypráví Jan Augusta, který zcela 
upřímně sepsal své zkušenosti u státní 
policie pod pseudonymem Jonathan 
Srpen v knize s názvem Dvě tváře po-
licisty.  

 Cesta k Obecní policii Vestec  

„Když jsem přemýšlel o  odchodu od 
Policie ČR, bydlel jsem ve Zlatníkách 
– Hodkovicích. To dojíždění do cen-
tra Prahy bylo zdlouhavé… A tak když 
jsem jednou uviděl služební auto Obec-
ní policie Vestec, tak jsem tam napsal 
e-mail. Byl jsem rád, že právě hledali 
další strážníky a potěšilo mě, že jsem 
ve výběrovém řízení na 100 % uspěl. Po 
čase jsem o službě ve Vestci vyprávěl 
Jirkovi, který už v té době bydlel v Pra-
ze a pracoval v  různých hotelích,“ po-
kračoval Honza. Teď už je Jiří Svoboda 
u  Obecní policie ve Vestci dva roky, 
a tak srovnává: „U Policie ČR se zkuše-
nosti získávají hodně rychle, tam každo-
denně řešíte různé, často dost složité 
situace. Ty nejsou u obecní policie tak 
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časté a zkušenosti se sbírají pomaleji, 
ale naše činnosti jsou si hodně blízké. 
Hlavní náplní obecní policie je preven-

ce kriminality, zajišťování bezpečnos-

ti lidí a veřejného pořádku v obci, ale 

často si naši součinnost vyžádají i ko-

legové z Policie ČR. Ty doby, kdy státní 
a obecní či městská policie proti sobě 
brojily nebo spolu nekomunikovaly, ty 
už jsou dávno pryč. Vzájemně se bere-
me jako kolegové a když potřebují oni 
nebo my pomoc, tak se jede. Nás je de 
facto na daném území samosprávy víc 
než lidí PČR na hlídkové činnosti na ob-
vodě. A tak si vycházíme vstříc,“ dodá-
vá Jirka a Honza doplňuje: „Také je to 
samozřejmě situace od situace. Kdyby 
se například jednalo o  velkou rvačku 
mnoha lidí, tak do toho bychom samo-
zřejmě ve dvou nešli, to by PČR muse-
la přivolat posily třeba z Prahy, protože 
Středočeský kraj v  naší oblasti je na 
tom s  počtem hlídek opravdu špatně. 
Nejhorší je, když v tom hraje roli alkohol 
nebo drogy. 

Naštěstí máme i u obecní policie hod-

ně kvalitní výstroj, za což jsme vděční. 
Ale víme, že před pár lety tomu tak ne-
bylo, protože obecní strážníci neměli 
vypadat jako zásahová jednotka, aby 
se jich prý „lidi nebáli“. Ale když jsme 
měli řešit nějaké závažnější věci, vy-
baveni jen tak „nalehko“ v  těch svět-
lemodrých košilích, bylo to pro nás 
nebezpečné. Hodně nás posílilo to, 
že nás vedení obce poslechlo a dobře 
vybavilo. To nám dává respekt okolí, 
a  nám trochu více bezpečí i  sebevě-
domí, když máme pak jednat s problé-

movými lidmi. Myslím, že je dobře, že 
si lidé kolikrát ani neuvědomí, že jsme 
obecní policie. Ta výstroj je stejná jako 
u  PČR a  to je dobře. Vždyť i  činnost 
obecní policie a Policie ČR už je dnes 
hodně blízká, “ dodává Jiří Svoboda.

Souhra a zkušenost pro 

záchranu života

Jistě si mnozí vzpomínáte na udá-
lost z počátku února, o které se psalo 
i v médiích, kdy desítky lidí pátraly po 

zmizelé ženě z Dolních Břežan a život 

jí zachránili právě vestečtí strážníci Jiří 

Svoboda a Jan Augusta. Nechali jsme 
si od nich vyprávět, jak tu celou událost 
prožívali: „Na začátek je třeba říct, že 
tady se ukázalo, jak dobře spolupracují 
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všechny složky - státní policie, obecní 
policie, hasiči, psovodi i záchranka. 

K nám se vůbec první informace dosta-
la hned na začátku, krátce po třinácté 
hodině od hasičů. Jsme napojeni na 
výjezdy hasičů v naší oblasti, o každém 
jejich výjezdu nám přijde poplach pro-
střednictvím SMS. My tak víme, co se 
stalo a kam jedou, takže často jsme na 
místě, například u  dopravní nehody, 
první. Byť hasiči mají rychlý výjezd, tak 
my můžeme být v danou chvíli nejblíž 
a můžeme už poskytovat první pomoc, 
do té doby, než přijedou hasiči nebo zá-
chranka… Tentokrát jsme přijali zprávu 
od hasičů, ve které bylo, že jde o ote-
vření bytových prostor, ještě nebylo 
specifi kováno, o co jde. Když jsme při-
jeli do toho domu, byli na místě už kole-
gové z Policie ČR z Jílového a dali nám 
informaci, že paní měla zanechat závěť 
a  dopis na rozloučenou 
a že se pohřešuje. Tak se 
to začalo řešit, získávaly 
se další informace …. Na 
místě byly už tři hlídky – 
my, Policie ČR z  Jílové-
ho a  Oddělení hlídkové 
služby z Čestlic, takže tři 
auta. My to v místě zná-
me, takže jsme projíž-
děli místa, kde se mohla 
žena pohybovat. Volali 
jsme i další hlídku s  tím, 
že se načetla poslední 

poloha telefonu paní. Tam je bohužel 
průměr lokality 2–3 kilometry, takže to 
je jak hledání jehly v  kupce sena. My 
jsme třeba vyjeli až na rozhlednu Zá-
vist, ostatní zase projížděli přilehlé cyk-
lostezky kolem obce. Pak se už rozjela 
velká pátrací akce, přidali se dobrovol-
ní hasiči z Břežan, aby bylo co nejvíce 
lidí, přijel policejní psovod, vymezila se 
místa, udělala se rojnice a skoro dvě ho-
diny jsme chodili po lese... Ale byl únor 
a  rychle se začalo stmívat. Poslední 
poloha telefonu byla někde u Jíloviště, 
což je vlastně přes řeku pod Zbraslaví, 
dole naproti Vranému nad Vltavou. Tam 
už jsme my vlastně neměli co dělat, ale 
hasiči říkali, že na ten obří svah pošlou 
kluky na čtyřkolce, zkoušeli, jestli tam 
náhodou nepůjde mluvit na ten telefon, 
že dá se lokalizovat i když je vypnutý. 
Jak jsme ale na notebooku viděli tu lo-
kalitu o rozloze 2-3 kilometrů, kde bylo 

Prostor pro
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i  celé Vrané nad Vltavou, tak jsme se 
nabídli, že budeme hlídkovat na druhé 
straně, na břehu řeky. Napadlo nás, 
že tam je ta hráz, ze které by se dalo 
i  skočit, takže jsme začali u  jednoho 
a  pak druhého převozníka, ale ani je-
den z nich podle fotky paní nepoznal. 
To už se zavolal vrtulník s  termovizí, 
hasiči byli na druhé straně u  Jíloviště. 
My jsme se jeli podívat na přehradu ze 
břehu ve Vraném, jestli tam něco nena-
jdeme. Měli jsme takovou představu, 
že byť byl ten telefon lokalizovaný na 
druhé straně, tak přece jenom je tam 
podél řeky silnice a paní mohla telefon 
zahodit. V té době se po ženě pátralo 
už nějakých šest hodin. Byli jsme pořád 
na druhé straně přes řeku a měla nám 
už končit služba, ale rozhodli jsme se, že 
budeme pokračovat. Ve fi nále to byl ten 
„závan osudu“. Když jsme odjížděli od 
elektrárny, přišla nám SMS informace 

o dalším výjezdu hasičů, že mezi Vra-

ným a Skochovicemi srazil vlak osobu. 

Pro nás to byl dojezd do dvou minut. 
Ostatní složky IZS byly sice blízko, ale 

přes řeku, takže se všichni museli vrátit 
směrem na Zbraslav s dojezdem kolem 
10 až 15 minut. 

U sražené paní v kolejišti jsme byli tedy 
první a  bylo třeba jednat! Byla to pro 
nás premiéra, kdy jsme byli první na 
místě a  jako první poskytovali první 
pomoc u tak závažné nehody. Ke sra-
žené ženě jsme museli od železničního 
přejezdu, kde jsme nechali auto, běžet 
nějakých sto metrů. Nechali jsme za-
pnutá modrá světla na autě, aby ostatní 
viděli, kde zhruba jsme. Nad námi se 
najednou objevil policejní vrtulník, kte-
rý nám místo nasvítil. U zraněné ženy 
stál vystrašený strojvedoucí a my viděli 
při našem příchodu první vážné zraně-
ní, protože mimo kolejiště ležela část 
nohy. V první chvíli jsme zhodnotili si-
tuaci, zjistili jsme, že je paní naživu, že 
dýchá, a  tak jsme se zaměřili na am-
putovanou nohu pod kolenem, která 
krvácela. Výhodou určitě bylo, že Jirka 
měl už dřívější zkušenost s resuscitací 
osoby, když pracoval v hotelu, a tak byl 
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takovým vůdcem. On říkal postup, co je 
třeba dělat. Zaškrtili jsme nohu nejprve 
jedním turniketem (škrtidlem) nad kole-
nem, aby paní nevykrvácela. Asistoval 
nám strojvedoucí, který komunikoval 
přes telefon s operačním důstojníkem. 
Také nám svítil a přes telefon informo-
val kolegy o tom, co se na místě děje.  
My jsme se věnovali té paní. Když jsme 
zaškrtili nohu, všimli jsme si dalších zra-
nění na druhé noze a v obličeji, ale ta 
byla jen povrchová. Rozstříhali jsme ru-
kávy a horní části jejího oblečení a hle-
dali další stopy krve, ale naštěstí jsme 
další vážná zranění nenašli. Poté ampu-
tovaná noha začala opět krvácet i  po 
nasazení prvního škrtidla, takže jsme 
ihned nasadili druhé škrtidlo. Dobrou 
zprávou paradoxně bylo to, že paní 
reagovala na bolest. Byla též schopná 
jednoslovných odpovědí. Tak jsme zjis-
tili, že jde o hledanou ženu. Uklidňovali 
jsme ji a starali jsme se o ni do příjezdu 
záchranky a  dalších složek. Jiří držel 
hlavu v  záklonu a  já kontroloval, jestli 
paní dýchá. Po příjezdu záchranářů, ha-
sičů a kolegů od PČR jsme pokračovali 
v ošetřování zraněné dle jejich pokynů 
a pomohli s transportem paní na nosít-
kách do sanitky. Bylo to pro nás popr-
vé, kdy jsme byli první u tak závažného 
případu. Určitě jsme měli výhodu, že 
se s Jirkou známe víc než 20 let a jsme 
sehraní.  Vzpomínám na modelové si-
tuace první pomoci při školení, jak se 

mi zdálo, že tu situaci v  reálu nemůžu 
zvládnout. Ale prostě pak, když k tomu 
ve skutečnosti dojde, tak jak říká Jirka, 
přepnete na jakéhosi autopilota a dě-
láte, co je třeba. Od ostatních kolegů 

jsme na místě dostali pochvalu za dob-

rou práci, a že jsme tím paní pravděpo-

dobně zachránili život. Teprve až když 
bylo po všem a my mohli jet domů, tak 
mi teprve začalo všechno docházet.  To 
si člověk teprve začíná uvědomovat, 
co se vlastně stalo a že to „nebyl fi lm“. 
Určitě bylo dobře, že nám svítil vrtulník 
a  dával informaci ostatním složkám, 
co se na místě děje a jak luxusní byla 
souhra všech složek. A pro nás dva to 
byla situace, kterou jsme zažili poprvé. 
Možná i jen jedinkrát v životě,“ shodli se 
Jirka s Honzou.    

Stručně závěrem

Obecní policie Vestec byla zřízena 
v  roce 2013, v  současné době má 12 
strážníků. Její hlídky působí nejen 
v  obci Vestec, ale na základě uzavře-
ných veřejnoprávních smluv i v obcích 
Dolní Břežany, Zlatníky-Hodkovice, 
Ohrobec, Modletice, Dobřejovice, He-
rink, Popovičky a  Vrané nad Vltavou. 
Více informací o  tom, co obnáší práce 
u obecní policie a další zajímavé příbě-
hy z jejich praxe si budete moci už brzy 
přečíst v připravované brožuře.
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Vestečtí senioři 

vyrazili v dubnu 

za kulturou 

Premiéra hry Familie od současného 
amerického dramatika Joea DiPietra 
s konala v Divadle Na Fidlovačce již 
15. 9. 2016. Seniorský klub zhlédl tuto 
hru 27. 3. 2024. V  režii Juraje Her-
ze diváci obdivovali především he-
recké výkony řady známých i  méně 
známých herců. Výrazný potlesk si 
zasloužila hlavně Carmen Mayero-
vá v  roli obětavé babičky, ale svým 
hereckým výkonem nás překvapil 
i Lukáš Rous. O čem hra pojednává? 
Komedie s  přívětivým humorem na-
bízí pohled, ale i  pochopení vztahu 
dvou odlišných generací. 

Co se asi stane, když se rodiče mla-
dého muže odstěhují na druhý ko-
nec Spojených států, ale svobodný 
mladík zůstává stále pod bedlivým 
dohledem svých babiček a  dědeč-
ků? Každou neděli je k  nim pozván 
na oběd. A protože jsou jeho praro-
diče italského původu, vyznačují se 
tyto rodinné sešlosti, kromě skvělé-
ho jídla také i příliš živou atmosférou. 
V  takovém případě se divák určitě 
nenudí.  
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Román pro ženy -  divadelní hru jsme 
v Divadle Na Fidlovačce shlédli dne 8. 
4. 2024. Mnozí z nás možná znají jen 
knihu, jejímž autorem je Michal Viewe-
gh. Jiným se spíše připomene její fi l-
mové zpracování v  režii Filipa Renče 
se skvělým výkonem Simony Stašové 
a Marka Vašuta. Pro naše diváky a di-
vačky tak vznikl prostor pro porovnává-
ní. Byla lepší kniha, fi lm nebo divadelní 
hra v režii Jakuba Vaška, který si sám 
zahrál několik malých, ale důležitých 
rolí v  příběhu Laury, která vypráví 
o svých milostných vztazích? 

FOR GARDEN  2024 – veletrh  

Již po sedmnácté se otevřely brány let-
ňanského výstaviště, aby přivítaly nad-
šené příznivce zahradní architektury, 

techniky, nářadí, nábytku, ale také po-
těšily ty, co milují květinky, sazeničky, 
keříčky a vůbec zeleň jako takovou. Ta-
kovou příležitost si jako v předchozích 
letech nenechaly ujít ani letos vestecké 
seniorky, nadšené zahradnice. Foto-
grafi e z  této akce dokumentují, že se 
měly z čeho radovat.

Z dalších akcí, na které se SVS chystá 
je květnový jednodenní výlet autobu-
sem na zámek Žleby a do Heřmanova 
Městce ve středu 22. 5. 2024

SVS
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Úsloví „svatý týden“ zná každý matu-
rant. Sedm svatých dnů – to je příliš 
krátký čas hlavně pro ty, kteří chtějí 
vtěsnat do hlavy veškeré vědomosti za 
celé studijní období. Pro ty druhé, kteří 
chtějí mít zkoušku dospělosti již za se-
bou, je až příliš dlouhý. Proč ale svatý? 
Proto, aby se abonent na zkoušku do-
spělosti alespoň na týden oprostil od 
všech světských radovánek a zkoncen-
troval svoje myšlení pouze na studium. 
Tolik na úvod. 

Před časem jsem na pultech knihkupec-
tví objevila knihu novináře a scenáristy 
Alexandera Lukeše „Svatý týden v Tere-
zíně“. Vydalo ji nakladatelství Naše voj-

sko. Autor kdysi slyšel od své babičky 
vyprávění o sedmatřiceti ještě nedostu-
dovaných sestrách ošetřovatelské školy 
v Praze na Bulovce, které místo přípravy 
na diplomové zkoušky odjely na počát-
ku května 1945 zachraňovat vězně do 
skvrnitým tyfem zamořené terezínské 
Malé pevnosti. Hrozila zde smrtelně ne-
bezpečná epidemie, která by se rychle 
mohla stát nezvladatelnou.

Tento námět byl použit i v inscenaci „Jsi 
krásná“ (1987), který kdysi vysílala ještě 
Československá televize. Hra byla obsa-
zena známými herečkami. Za všechny 
mohu jmenovat třeba Nelu Boudovou, 
Danu Syslovou, Janu Březinovou, Otu 
Sklenčku.

 Svatý týden budoucích ošetřovatelek 
tehdy dostal úplně jinou podobu a na 
rozdíl od tradice byla krutá a drsná pra-
xe jako první v pořadí. Do Terezína se 
přihlásila všechna děvčata, celý ročník, 
dobrovolně. Celý ročník dvacetiletých 
maturantek. Paní Růžena Ženatá, roze-
ná Pivcová z Vestce - Šátalky byla jed-
nou z nich. 

Svatý týden
Maturitní ples, stužkování, tablo, poslední zvonění 
a jako poslední - svatý týden. To jsou tradiční akce 
studentů, kteří se chystají na tu poslední školní zkoušku 
- maturitu. Po úspěšném či neúspěšném složení zkoušky 
dospělosti se studenti možná sejdou na maturitním 
večírku a tím pomyslně ukončí jednu životní etapu. 
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Jmenovaná zemřela v roce 2001, takže 
jsem, bohužel, nestihla si s ní popovídat.

O  hrdinství těchto děvčat, které bylo 
v  té době považováno spíš za samo-
zřejmost, jsem se dočetla až ve zmíně-
né knize. Ač byly všechny maturantky 
o síle nebezpečí informovány, v tu chvíli 
si uvědomovaly jen tolik, že nemají žád-
ný čas na rozmýšlení a ze školních lavic 
odjely autobusem přímo do děsivých 
podmínek přeplněné Malé pevnosti. Do 
hrůzného prostředí, které si ani ve snu 
nedokázaly představit.

V následujících řádcích si dovolím krát-
ce popsat situaci, v  jaké se nacházela 
v ghetto a věznice Malá pevnost v Tere-
zíně několik týdnů před koncem druhé 
světové války. 

Od 15. dubna 1945 přibývaly do těch-
to už tak stísněných prostor stovky 
nových vězňů. Nacisté je evakuova-
li z  koncentračních táborů z  Polska, 
Osvětimi a Německa. V průběhu ně-
kolika týdnů dorazilo do těchto míst 
více než 15 000 osob. Nedostatkem 
místa vznikl další obrovský problém. 
Zubožení a zbídačení vězni si s sebou 
přivezli nakažlivé nemoci. 24. dubna 
1945 byl v Terezíně zaznamenán první 
případ vysoce nakažlivého skvrnitého 

tyfu. Nebezpečná nákaza se začala 
nezadržitelně šířit.

Začátkem května dorazila do Terezí-
na skupina zdravotníků z  Prahy vede-
ná epidemiologem dr. Karlem Raškou. 
A s ním i naše maturantky. Nezkušená, 
neočkovaná děvčata odvedla velice ná-
ročnou práci, čelila mnohým nepředví-
datelným problémům. Mohla bych tento 
příběh ještě dál rozvíjet, určitě by to bylo 
na další listy bílého papíru. 

Byl to boj se smrtí. Ne každý ho zvlá-
dl. Tak jako řada dalších dobrovolníků, 
tak jedna z děvčat ze třídy se nakazila 
smrtelnou nemocí. Stihla sice udělat 
závěrečné zkoušky, ale 17. června 1945 
na následky skvrnitého tyfu zemřela. 
Ostatní děvčata opustila brány Terezína 
během června, když byla epidemie zá-
keřné nemoci zlikvidována.
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Uběhlo třicet let, než si na ně někdo 
na vyšších postech vzpomněl a udě-
lil statečným zdravotníkům plaketu za 
zásluhy. Uběhlo víc než čtyřicet pět 
let, když se na našem obecním úřadě 
jednoho májového dne sešlo něko-
lik vesteckých seniorů, kteří sem byli 
pozváni, aby zavzpomínali. Jako po-
děkování si mimo jiné vyslechli místní 
dětský pěvecký soubor a  odnesli si 
domů kytičku. Při této příležitosti byla 
mezi jinými přítomna i  naše hrdinka 
a  ve svém vyprávění vzpomínala na 
svůj „svatý týden“ v Terezíně. Já jsem 
na tomto setkání nebyla, a tak jí aspoň 
jí touto cestou vzdávám projev uznání 
a pocty.

 Blanka Pašková
Zdroj: „Svatý týden v Terezíně“, History 2023

Historie obce
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